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I. Procedure

Op 7 juli 2015 diende de verzoekster bij de voorzitter van het Vlaams Parlement een 
verzoekschrift in over de toelatingsvoorwaarden voor de opleidingen Geneeskunde 
en Tandheelkunde (verzoekschrift nr. 16 (2014-2015)). Het verzoekschrift in 
kwestie werd op 13 juli 2015 ontvankelijk verklaard door de parlementsvoorzitter 
en werd voor verdere behandeling verwezen naar de Commissie voor Onderwijs. 
Het verzoekschrift werd dientengevolge overgemaakt aan de commissieleden. 

Het verzoekschrift stond aan de agenda van de commissie op donderdag 29 oktober, 
donderdag 3 december en donderdag 10 december 2015. Op de eerstgenoemde 
datum werd besloten om het standpunt van minister Hilde Crevits, viceminister-
president van de Vlaamse Regering en Vlaams minister van Onderwijs te vragen. 
De minister lichtte haar standpunt over de in het verzoekschrift aangehaalde 
kwestie toe op de commissiebijeenkomst van 3 december 2015 waarna een bespre-
king volgde. Op 10 december 2015 rondde de commissie de behandeling van het 
ver zoekschrift af en kwam ze tot een besluit. 

II. Inhoud van het verzoekschrift 

De verzoekster vraagt om de bestaande regelgeving op het toelatingsexamen arts/
tandarts zodanig aan te passen dat de examencommissie per academiejaar ook vijf 
vrijstellingen kan geven aan personen die zij geschikt acht om, zonder het afleggen 
van het toelatingsexamen, de opleidingen Geneeskunde en Tandheelkunde aan te 
vatten. Ze argumenteert dat die vijf jaarlijkse vrijstellingen sowieso slechts een 
geringe impact kunnen hebben op het finaal aantal afstuderende artsen en tand-
artsen, waardoor de federaal bepaalde quota voor inschrijvingen bij het RIZIV niet 
in het gedrang komen. 

In concreto behelst haar voorstel dat iedere Belg met een academische bachelor 
zich mag aanmelden voor een vrijstelling. Op basis van zijn opleidingen, diploma’s, 
(werk)ervaringen beoordeelt de examencommissie Arts/Tandarts de capaciteiten 
van de kandidaat om de opleiding tot een goed einde te brengen. Een derge-
lijke vrijstelling is meer in het bijzonder bedoeld voor kandidaten die niet recht-
streeks van de schoolbanken komen, waardoor het voor hen minder evident is 
om te slagen in het toelatingsexamen dat specifiek focust op de inhoud van ons 
secundair onderwijs. 

III. Bespreking

1. Standpunt van de minister 

Vooraleer haar standpunt inzake dit verzoekschrift toe te lichten, gaat minister 
Hilde Crevits even in op de concrete achtergrond van het verzoekschrift. Ze stelt 
vast dat het is opgesteld door een doctoraatsstudente Farmacie die de studie 
Geneeskunde wil aanvatten. Om toegang te krijgen, moet ook zij slagen voor 
het toelatingsexamen. De verzoekster vindt het echter niet zinvol om mensen die 
zich reeds bewezen hebben, door het behalen van een diploma of via doctoraats-
beurzen, opnieuw examen te laten afleggen over de leerstof van het secundair 
onderwijs. Met het verzoekschrift stelt ze voor dat de examencommissie jaarlijks 
een vijftal vrijstellingen zou kunnen verlenen voor het examen.

De minister verwijst in dit verband ook naar twee documenten die zij nog maar 
vorige week (in casu op donderdag 26 november 2015) ter beschikking van de 
commissieleden heeft gesteld: een reeks aanbevelingen en een advies van de 
begeleidingscommissie van het toelatingsexamen tot de opleidingen van arts en 
tandarts (beide documenten als bijlage bij dit verslag). Ze kwalificeert de door 



602 (2015-2016) – Nr. 1 5

Vlaams Parlement

de begeleidingscommissie geformuleerde aanbevelingen als zeer relevant en wil 
de hier voorliggende problematiek alleszins meenemen als er op een later tijdstip 
sprake is van de hervorming van het examen. 

Het toelatingsexamen blijkt de facto een erg delicaat onderwerp te zijn. Mee 
daarom besliste de minister ter zake een begeleidingscommissie aan te stellen. 
De leden daarvan kunnen vanuit hun persoonlijke context gerichte overwegingen 
formuleren en wijzigingen voorstellen. De groep studenten die deelneemt aan het 
examen bestaat uit ongeveer zesduizend personen, de groep normstudenten daar-
binnen is nog altijd meer dan tweeduizend personen groot, terwijl het totale aantal 
geslaagde kandidaten rond de duizend ligt. Dat moet men in gedachten houden bij 
de behandeling van het verzoekschrift. 

Ondanks de vele commentaren en voorstellen tot verbetering, blijkt het toelatings-
examen toch vrij goed te werken, stipt de minister aan. Bovendien moet er bij het 
afstuderen ook rekening gehouden worden met het – federaal bepaalde – contin-
gent dat het beroep effectief mag aanvatten.

De begeleidingscommissie kan desgevallend het verzoekschrift ook mee onder de 
loep nemen. Met punctuele aanpassingen, zoals hier voorgesteld, heeft de minister 
het echter moeilijk. Er is sprake van een vijftal vrijstellingen, die geen onover-
komelijke impact zouden hebben op het contingent afgestudeerde artsen. Er is 
echter niet aangegeven hoe de examencommissie het aantal vrijstellingen zou 
kunnen beperken tot vijf. Het is immers zeer wel mogelijk en zelfs waarschijnlijk 
dat er jaarlijks meer dan vijf aanvragen tot vrijstelling zullen zijn. Dit doet de vraag 
rijzen of er dan een examen of assessment zal moeten ingericht worden om uit te 
maken wie al dan niet onder die vrijstelling valt. Om willekeur te vermijden, zijn er 
alleszins criteria nodig.

Een alternatieve procedure mag ook zeker niet discriminerend zijn. Alle aan vragers 
moeten op gelijke wijze behandeld worden. Het voorstel zelf gewaagt van een 
beperking tot kandidaten met de Belgische nationaliteit, hetgeen op zich al twijfel-
achtig is.
 
Het voorstel laat het uitschijnen als zou de getoetste leerstof alleen actueel zijn 
bij uitstroom van het secundair onderwijs. De wetenschappelijke kennis blijft 
evenwel relevant bij de start van de opleiding tot arts of tandarts. Bovendien toetst 
het tweede deel van het toelatingsexamen ook andere vaardigheden zoals het 
verwerven en verwerken van informatie. Om een goed zicht op het geheel van de 
leerstof te krijgen, verwijst minister Crevits naar de website van het toelatings-
examen (http://www.ond.vlaanderen.be/toelatingsexamen/nl/).

Een andere vraag die men zich hierbij kan stellen is of een vrijstellings procedure 
goedkoper zou zijn dan een toelatingsexamen. De facto moet er (zie hoger) immers 
sowieso een procedure worden uitgewerkt. Vergelijkbare procedures om op grond 
van eerder of elders verworven competenties vrijstellingen te bekomen, kosten 
voor de student meer dan het inschrijvingsgeld van 34 euro voor het toelatings-
examen. Het verzoekschrift stelt immers wel degelijk voor om in een soort van 
EVC-procedure te voorzien voor het toelatingsexamen. Dergelijke procedures zijn 
daarenboven ook nog eens in het hoger onderwijs ingebracht om de participatie en 
de gediplomeerde uitstroom te doen stijgen. Het toelatingsexamen, van zijn kant, 
is net bedoeld om de instroom te beperken en die af te stemmen op het federale 
contingent dat de toegang tot het beroep van arts en tandarts beperkt. Of die 
twee denksporen met elkaar te verzoenen zijn, blijft voor de minister nog maar de 
vraag.
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Afsluitend stelt minister Crevits dat ze begrip heeft voor de vraag en het verzoek-
schrift wel degelijk waardevol vindt. Ze is dan ook bereid deze problematiek mee 
te behandelen bij een eventuele toekomstige grote hervorming van het systeem.

2. Vragen en opmerkingen van de leden en antwoorden van de minister

Koen Daniëls vindt het vooral verdienstelijk dat het thema opnieuw onder de 
aandacht wordt gebracht, aangezien het ook al eerder ter sprake kwam voor 
studenten met een diploma Biomedische Wetenschappen, een diploma Farmacie 
enzovoort. Het verzoekschrift heeft het heel specifiek over vijf vrijstellingen. Waar 
haalt men dat cijfer, vraagt het lid zich af. Op welke criteria moet de examen-
commissie zich baseren? Dat lijkt het lid alleszins te vaag.

Een ander punt dat hier volgens hem buiten beschouwing blijft, is het feit dat 
buitenlandse artsen er buiten contingent nog bij komen. Want er is wel dege-
lijk een instroom van buitenlandse artsen die zich in België specialiseren en/of 
vestigen. Dat zorgt op zich ook al voor een scheeftrekking op de contingentering. 

Hij vraagt zich – luidop denkend – af of er geen mogelijkheid is om een soort voor-
afname te doen op het contingent voor studenten die instromen vanuit bepaalde 
opleidingen en op die manier reeds hun capaciteiten hebben aangetoond. Iemand 
die Farmacie heeft gestudeerd, lijkt het lid prima facie toch over de nodige compe-
tenties en vakkennis te beschikken om de studies Geneeskunde aan te vatten. 
Legitieme vraag is dan wel wat er op tegen is om toch nog deel te nemen aan de 
standaardtoelatingsproef. Zo iemand kan immers bij de besten eindigen. Maar zelfs 
al klopt die redenering, dan nog doet zulks eigenlijk toch wel een beetje afbreuk 
aan de waarde van de opleiding die hij reeds gevolgd heeft. Ook kan men zich 
afvragen wat het niet bij de top van het toelatingsexamen eindigen desgevallend 
zou zeggen over de kwaliteit van de genoten opleiding.

Zonder meer vijf vrijstellingen mogelijk maken, is voor het lid hoe dan ook onaan-
vaardbaar. Dat zet het contingent onder druk. Het lijkt hem raadzaam de geformu-
leerde overwegingen mee te nemen en bij een eventuele grote hervorming grondig 
door te lichten.

Ann Brusseel stelt dat – zoals ook mag blijken uit de actuele vragen in de plenaire 
vergadering van woensdag 2 december 2015 – haar partij zeker niet tegen een 
goed en onbevooroordeeld toelatingsexamen gekant is. Wat hier voorligt, lijkt haar 
een verdienstelijke vraag vanwege de indienster van het verzoekschrift, maar een 
grondiger onderzoek vanuit de begeleidingscommissie acht ze toch zinvoller. 

Dat de minister de verschillende mogelijkheden eens tegen het licht heeft 
gehouden, is goed. De minister komt tot ongeveer dezelfde vaststellingen als 
Open Vld. Zomaar voor vijf vrijstellingen gaan, vindt men te arbitrair. Dat zou een 
aanzuigeffect creëren voor heel wat bachelors. Waarom deze ‘bang’ zijn van het 
toelatingsexamen, lijkt het lid evident: dat is sterk georiënteerd op wiskunde. Wie 
twee of drie jaar Biomedische Wetenschappen studeerde, moet die wiskundige 
kennis al ver gaan zoeken.

Voor het lid peilt een toelatingsexamen voor de opleidingen Geneeskunde of 
Tandheelkunde idealiter ook naar intrinsieke capaciteiten, zaken die inherent zijn 
aan de persoonlijkheid, zoals empatisch vermogen, interpersoonlijke relaties, 
communicatieve vaardig heden enzovoort. Dat blijft onderbelicht, meent ze. Ze 
vindt dat zelf alleszins heel belangrijk voor toekomstige artsen.

Voorts vindt het lid het wel kras dat de indienster eigenlijk impliciet stelt dat 
anderen dat examen dan wel maar moeten afleggen, zolang zij maar de gelegen-
heid krijgt om het te omzeilen. 
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Het uitsluiten van studenten die niet de Belgische nationaliteit hebben, houdt voor 
Ann Brusseel geen steek als criterium. Heel wat jongeren lopen jaren school in 
België en hebben niet de Belgische nationaliteit. Zij moeten een gelijke behande-
ling krijgen. Ze volgt de indienster in die zin dus zeker niet. 

Koen Daniëls meent dat er een onderscheid moet worden gemaakt tussen wie zich 
als bachelor aanbiedt en wie effectief afgestudeerd is als master in de Biomedische 
Wetenschappen, Farmacie of verwante disciplines. Voor wie die master behaalde, 
kan men zich mogelijks afvragen of die nog via een toelatingsexamen moet 
passeren.

De zaak ligt nog anders voor studenten die niet slagen in het toelatingsexamen, 
zich dan in de Biomedische Wetenschappen inschrijven, om vervolgens opnieuw 
deel te nemen aan het examen en weer niet slagen. Met het oog op de inhoud van 
die opleiding, met zestig studiepunten, kan men zich volgens het lid afvragen of 
dat iets zegt over de student, over het toelatingsexamen of over het eerste jaar 
van de opleiding Biomedische Wetenschappen. Het toelatingsexamen test kennis 
van de derde graad secundair. De opleidingen Biomedische Wetenschappen en 
Bio-ingenieur bijvoorbeeld, zijn toch niet bij de eenvoudigste opleidingen, oppert 
het lid. Dat punt verdient dan ook aandacht, meent hij. Dat impliceert echter niet 
dat er voor hen sowieso vrijstellingen moeten zijn. 

Wat de nationaliteitskwestie betreft, volgt het lid de door de vorige spreekster 
ontwikkelde redenering. En ook voor N-VA zijn de intrinsieke persoonlijke kwali-
teiten en sociale vaardigheden van de kandidaten van belang.

Ann Brusseel bekeek ondertussen op het internet al eens de inhoud van het eerste 
jaar van de opleiding Biomedische Wetenschappen. Ze stelt vast dat wie niet 
goed is in wiskunde als hij dat jaar aanvat, een jaar later er zeker niet beter in 
geworden zal zijn. Dergelijke vaststelling maakt toch een verschil. Het toelatings-
examen stemt bovendien inhoudelijk ook niet noodzakelijk overeen met heel wat 
vak inhouden die men achteraf studeert. 

Daarenboven stelt zich volgens het lid ook de vraag of wie reeds master in 
de Biomedische Wetenschappen is of master in de Farmacie, voor hetzelfde 
inschrijvings geld nog eens een volwaardige opleiding Geneeskunde mag volgen. 
Dat lijkt niet onmiddellijk evident. Dat alles toont aan dat een en ander alleszins 
nog niet meteen aan de orde zal zijn. Het lijkt haar in eerste instantie allemaal voer 
voor de begeleidingscommissie.

Los van het voorliggende verzoekschrift vraagt het lid ten slotte nog naar een 
timing voor het opnieuw parlementair agenderen van de problematiek van het 
toelatingsexamen arts/tandarts, dit met name in het licht van de adviezen van de 
begeleidingscommissie. Hoe gaat men hiermee verder?

Minister Hilde Crevits wil zich alleszins hoeden voor het creëren van sluipwegen 
om het examen te omzeilen en dan toch weer in de artsenopleiding in te schuiven, 
zeker als het gaat om studenten die de luxe hebben van langer te kunnen studeren. 
Daarmee wil de minister geen afbreuk doen aan andere opleidingen, maar voor heel 
wat jongeren is de opleiding Geneeskunde een levensdroom die al dan niet uitkomt. 
Met voorafnames kan dat probleem nog schrijnender worden voor anderen.

Wat betreft de interpersoonlijke relaties en het empatisch vermogen, geeft de 
minister nog mee dat de voorzitter van de examencommissie, professor Jan 
Eggermont (vice-decaan van de faculteit Geneeskunde van de KU Leuven) aangeeft 
dat de studenten Geneeskunde van vandaag zeer actief zijn in het studentenleven 
en het sociale kader. Het zijn geen nerds die niet contactvaardig zijn. Bovendien 



8 602 (2015-2016) – Nr. 1

Vlaams Parlement

wijst hij erop dat het uitkijken is met wat men vooraf wil testen. Een aantal zaken 
leert men immers sowieso pas tijdens de opleiding. 

De minister refereert dienaangaande ook aan de gelijkaardige discussie in het 
kader van de lerarenopleiding en de toetsing van didactische vaardigheden vooraf. 
Ook daar werd de minister erop gewezen dat heel wat wordt aangeleerd tijdens 
de opleiding. Het is dus belangrijk om vooral elementaire zaken te testen. De 
toekomstige en niet-bindende toelatingsproef lerarenopleiding is natuurlijk wel van 
een andere orde. Bij Geneeskunde en Tandheelkunde wil men immers expliciet de 
instroom beperken, herhaalt de minister.

Met betrekking tot de bemerkingen over de gewichten van de verschillende 
examenonderdelen geeft de minister mee dat wiskunde, fysica, biologie en chemie 
hetzelfde gewicht hebben in het examen.

Wat betreft de timing van de verdere parlementaire bespreking van de problema-
tiek van het toelatingsexamen arts/tandarts, wijst de minister erop dat de voor-
zitter van de begeleidingscommissie zich al bereid verklaard heeft om voor deze 
commissie toe te lichten hoe ze tot het hogergenoemde advies zijn gekomen en 
welke kanttekeningen ze daarbij formuleren. 

Als de commissie oordeelt dat dat niet nodig is, kan de minister het verzoek-
schrift desgevallend ook door de begeleidingscommissie laten onderzoeken. Een 
en ander moet eventueel ook opgenomen worden door de Vlaamse Regering, met 
minister Jo Vandeurzen, en ook met federaal minister van Volksgezondheid Maggie 
De Block. De minister is bereid zich te voegen naar de regeling van de werkzaam-
heden zoals deze commissie die graag ziet. Er valt over dit onderwerp nog heel wat 
te bespreken maar de problematiek mag in elk geval niet te lang blijven liggen. De 
begeleidingscommissie kan, zoals gezegd, ook de zaak komen bespreken in deze 
commissie, zodat de insteek van de leden kan worden meegenomen.

Ann Brusseel wil graag de begeleidingscommissie horen. Ze kan begrijpen dat niet 
alles getoetst kan worden. Dat principe honoreren, betekent voor haar echter ook 
dat er in het toelatingsexamen geen medisch jargon gehanteerd mag worden. 
Uit het rapport van Roggemans en Spruyt die de analyse hebben gemaakt in 
2014 (‘Toelatingsproef (tand)arts: een sociografische schets van de deelnemers 
en geslaagden’), leert het lid dat een van de struikelblokken juist was dat in het 
onderdeel informatieverwerving en -verwerking heel wat van dat jargon vervat zit. 
Dat levert een significant voordeel voor wie artsen als ouders heeft. Dat strookt 
niet met de lijn die de voorzitter van de examencommissie uitzet vanuit de idee dat 
de student in de loop van zijn studie heel wat moet aanleren qua vaardigheden.

Kathleen Krekels geeft ter informatie nog mee dat wie zich in Hasselt inschrijft 
voor de richting Biomedische Wetenschappen nadat hij of zij niet slaagde in het 
toelatingsexamen arts/tandarts en nadien alsnog slaagt voor dat toelatings-
examen, meteen mag beginnen in het tweede jaar van de opleiding Geneeskunde 
of Tandheelkunde. In andere universiteiten is dat niet het geval.

Eveneens los van het voorliggende verzoekschrift, stelt Koen Daniëls dat wat de 
onderdelen van het examen aangaat, het deel communicatie veel minder items 
omvat dan de andere delen. Een communicatietest die uit meerkeuzevragen 
bestaat, blijft voor het lid een soort contradictio in terminis. Het idee is dat men 
dan altijd het antwoord moet kiezen dat het meest ‘open’ is, zodat de patiënt een 
echt antwoord kan geven en geen ja-neevraag.

Testen wat in essentie aanwezig is om daarop verder te bouwen, is een gezond 
principe. Dat houdt de slaagkansen in de medische opleiding ook zeer hoog. Dat 
de studenten tijdens die opleiding nog heel wat moeten leren, geldt zowel voor 
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 de wetenschappelijke onderdelen als voor het communicatieonderdeel. Hij is van 
mening dat men zoekt naar een goede basis. Dat een student niet meteen in 
spiegel beeld door een microscoop bepaalde handelingen kan uitvoeren, lijkt het 
lid evident. Die verfijnde kwaliteiten qua oog-handcoördinatie of qua handvaardig-
heid in het algemeen, worden aangeleerd tijdens de opleiding. Die nuance wil het 
lid alleszins maken. Het klopt volgens hem niet om te redeneren dat het ene wel 
en het andere niet kan of moet worden aangeleerd. 

IV. Conclusie

Op de vergadering van donderdag 10 december 2015 komen de commissieleden 
tot de conclusie dat ze weliswaar begrip kunnen opbrengen voor de situatie van de 
verzoekster, maar niet wensen in te gaan op haar specifieke voorstel tot punctuele 
aanpassing van het systeem voor toelating tot de opleiding voor arts en tandarts. 

Op voorstel van Kathleen Helsen, commissievoorzitter, beslist de commissie bij 
wege van consensus dan ook zich aan te sluiten bij het ter zake door minister Hilde 
Crevits geformuleerde standpunt om de voorliggende problematiek mee te nemen 
als er op een later tijdstip sprake mocht zijn van een meer globale hervorming 
van het toelatingsexamen. Te dien einde zal het verzoekschrift ook ter informatie 
worden overgemaakt aan de begeleidingscommissie. 

Kathleen HELSEN,
voorzitter

Ann BRUSSEEL,
verslaggever
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Gebruikte afkortingen

EVC elders verworven competentie/eerder verworven competentie/
erken ning van verworven competenties

RIZIV Rijksinstituut voor Ziekte- en Invaliditeitsverzekering
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